
Protokół nr 6/2022 

Z posiedzenia Warszawskiej Rady Seniorów 

W dniu 9 listopada 2022 r. 

W Pałacu Kultury i Nauki Pl. Defilad 1 

Obecni na posiedzeniu: członkowie i eksperci WRS wg listy obecności. 
W posiedzeniu uczestniczyły:  
Marta Jakubiak Zastępczyni Dyrektora Biura Pomocy i Projektów Społecznych, 
Małgorzata Borys-Dziedzic Kierowniczka Zespołu Realizacji Polityki 
Senioralnej,  
Anna Repelewicz-Iwaniuk – Biuro Pomocy i Projektów Społecznych. 

 
Posiedzenie otworzyła i prowadziła Krystyna Śmigielska - Wiceprzewodnicząca 
WRS. 

Proponowany porządek posiedzenia:  

1. Przyjęcie protokołu z posiedzenia w dniu 29.08.2022r . 
2.  Wręczenie podziękowań odchodzącym członkom WRS. 
3.  Dyskusja o przebiegu uroczystej sesji WRS w dniu 25.11.2022r. 
4.  Dyskusja o programie i sprawach organizacyjnych seminarium w dniu 

25.11.2022r. 
5. Informacja o pracy Prezydium pomiędzy posiedzeniami i planach na 2023 

rok.  
6. Przydział zadań i powołanie liderów projektów.  

 
Po posiedzeniu odbędzie się spotkanie z przedstawicielem Fundacji  
RECYKLINGU  REWITALIZACYJNEGO  w sprawie propozycji 
stanowiska WRS.  

Na wstępie K. Śmigielska poinformowała, że planowane spotkanie z 
przedstawicielami Fundacji Recyklingu Rewitalizacyjnego odbędzie się w 
innym terminie, ponieważ nieobecna jest Małgorzata Żuber-Zielicz – 
Przewodnicząca WRS pilotująca sprawę spotkania z Fundacją. 

Ad. 1 

Joanna Celińska sekretarz WRS poprosiła zebranych o przyjęcie obiegiem 
protokołu z posiedzenia WRS w dniu 29.08. b.r., ponieważ z przyczyn 
technicznych nie mogła przesłać go mailem. Zebrani wyrazili zgodę na 
powyższe.  
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Ad. 2 

Podziękowania za pracę w WRS oraz powołania członków na nową kadencję 
wręczała p. Marta Jakubiak: 

- podziękowanie dla Aliny Aniołczyk, w związku z jej nieobecnością, zostało 
przekazane prezydium WRS, 
- podziękowanie za pracą w WRS dla Renaty Banasiak (Bielany), w związku z 
jej nieobecnością, zostało przekazane prezydium WRS, 
- w związku z nieobecnością Wojciecha Kożuchowskiego (Włochy)  
podziękowanie za pracę w zakończonej kadencji oraz powołanie do WRS na 
nową kadencję zostanie wręczone na kolejnym posiedzeniu, 
- w związku z nieobecnością Elżbiety Wirth - Dzięciołowskiej (Bemowo)  
podziękowanie za pracę w zakończonej kadencji oraz powołanie do WRS na 
nową kadencję zostanie wręczone na kolejnym posiedzeniu, 
- podziękowanie za pracę w zakończonej kadencji oraz powołanie do WRS na 
nową kadencję otrzymała Bożena Borys (Wesoła), 
-   podziękowanie za pracę w zakończonej kadencji oraz powołanie do WRS na 
nową kadencję otrzymała Daniela Fidura (Białołęka), 
- powołanie do WRS otrzymała Bożena Pajewska (Praga-Południe), 
- w związku z nieobecnością Marka Bojanowicza (Wola) powołanie do WRS 
zostanie wręczone na kolejnym posiedzeniu. 

P. Marta Jakubiak podziękowała członkom Rady za ogromną pracę,  
poświęcenie swojej energii i zaangażowanie w sprawy dotyczące seniorów. 
Przy okazji spotkania poprosiła członków Rady o podzielenie się swoimi 
przemyśleniami dotyczącymi planów i wyzwań na kolejny rok. 
 
Janusz Zieliński uznał, że seniorzy warszawscy, wzorem innych miast w Polsce 
(Wrocław, Lublin, Poznań) powinni mieć, przy Prezydencie m.st. Warszawy, 
rzecznika ds. seniorów. Byłby to, jego zdaniem, przejaw rangi, jaką przykłada 
się do spraw osób starszych, docenienie aktywności i zaangażowania w życie 
miasta.  
Podniósł sprawę konieczności przyznania WRS stałej siedziby, odpowiedniej 
dla jej działalności. Uznał także za niezbędne tworzenie kolejnych miejsc 
aktywności lokalnej w dzielnicach, dodał że seniorzy powinni mieć swoje 
miejsce w przestrzeni centralnej, w jakimś obiekcie wokół PKiN. 
M. Jakubiak stwierdziła, że Miasto zgłosiło do architektury potrzeby w tym 
rejonie, z przeznaczeniem na tworzenie przestrzeni międzypokoleniowych.  

Zebrani podziękowali p. Marcie Jakubiak za udział w spotkaniu. 
 
Ad. 3 
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W związku z nieobecnością na posiedzeniu Przewodniczącej M. Żuber-Zielicz 
odstąpiono od rozpatrywania punktu w dniu dzisiejszym. 

Ad. 4 

Prowadząca obrady K. Śmigielska przedstawiła wstępną informację o 
przygotowaniach organizacyjnych do 5 Seminarium Warszawskich Rad 
Seniorów, zaplanowanego na 25.11.b.r., poinformowała, że: 

• Seminarium odbędzie się w Sali Rudniewa  PKiN, 

• udział członków WRS jest obowiązkowy, w wyłączeniem spraw losowych, 

• ze względu na wielkość Sali poprosimy rady dzielnicowe o delegowanie po 4 
osoby, spośród swoich członków,  

• seminarium wpisuje się w konsultacje społeczne projektu polityki 
senioralnej;  
w tym miejscu A. Repelewicz-Iwaniuk poinformowała, że z projektem 
polityki można się już zapoznać, ponieważ został umieszczony na 
ogólnodostępnej stronie Miasta, zebrani poprosili aby projekt został 
przesłany do urzędów dzielnic, do dzielnicowych rad seniorów, 

• na początku seminarium dwoje członków WRS, których kadencje się 
zakończyły, zostanie uhonorowanych wręczeniem podziękowań za pracę, 
będą to Lidia Kania i Ryszard Kalkhoff, szczególnie zasłużeni dla środowisk 
senioralnych miasta, 

• polityka senioralna będzie omawiana w czasie pracy 4 warsztatów, 
zajmujących się  4 rekomendacjami w niej zawartymi, 

• kolejno, po przerwie odbędzie się panel burmistrzów z wybranych dzielnic 
(wstępne potwierdzenia mamy z Białołęki, Bemowa, Bielan, Ochoty, Pragi 
Południe i Włoch),  którzy podzielą się dobrymi praktykami i 
doświadczeniami oraz planami wobec seniorów, poprosimy ich także o 
odniesienie się do jednego z paneli, 
J. Celińska dodała, że po posiedzeniu zespołu ds. seminarium zmienił się 
czasowy harmonogram jego przebiegu, członkowie zespołu uznali, że 
zasadne jest, aby panel burmistrzów miał miejsce po przedstawieniu 
podsumowania pracy zespołów warsztatowych oraz reasumpcji. Chcemy dać 
czas  burmistrzom, aby mogli przygotować się do wypowiedzi, 
 
W tym miejscu M. Borys-Dziedzic kierowniczka zespołu Realizacji Polityki 
Senioralnej zgłosiła uwagi BPiPS do proponowanego porządku seminarium: 
- ponieważ na początku seminarium zaplanowana została uroczysta sesja 
WRS, związana z ustanowieniem Dnia Warszawskiego Seniora, na której 
oczekujemy obecności Prezydenta Rafała Trzaskowskiego, prosi o nie 
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rozsyłanie zaproszeń do momentu potwierdzenia przez kancelarię udziału 
Prezydenta, 
- Miasto to 18 dzielnic, które je tworzą, ich działalność jest różnorodna i 
dlatego nie powinniśmy zapraszać tylko burmistrzów wybranych dzielnic, 
Biuro rekomenduje zaproszenie przedstawicieli miejsc aktywności lokalnej 
oraz Centrum Aktywności Międzypokoleniowej. 

K. Śmigielska, odnosząc się do wypowiedzi M. Borys-Dziedzic, wyjaśniła, 
że zaproszenia na seminarium otrzymają burmistrzowie wszystkich dzielnic, 
intencją jest zaprezentowanie najbardziej aktywnych i zaangażowanych, 
chcemy aby pozostali usłyszeli co można zrobić, uważa ten kierunek za 
słuszny.  
J. Celińska dodała, że w niektórych dzielnicach finansowane jest wiele 
działań na rzecz seniorów a w innych pada odpowiedź, że nie mogą; chcemy 
doprowadzić do wymiany doświadczeń.  
J. Kostynowicz zapytał czy burmistrzowie niebiorący udziału w panelu będą 
mogli się wypowiedzieć i odnieść do przedstawianych informacji. 
J. Celińska stwierdziła, że nie brano tego pod uwagę, ale dlatego omawiamy 
to w szerszym gronie, aby dopracowywać temat, współpracując na każdym 
etapie z BPiPS, korzystając z doświadczeń i pomocy kadrowej. 
Proponowany sposób zaprezentowania przez burmistrzów dobrych praktyk 
poparli, w swoich wypowiedziach, J. Zieliński, B. Laskowska, E. Kozdroń, 
E. Błaszczak i D. Kusiak.  

• część merytoryczną seminarium otworzy wykład prof. Mirosława 
Grewińskiego pt. Polityka senioralna Mazowsza a polityka senioralna 
Warszawy”, 
M. Borys-Dziedzic zapytała, czy planowane jest wystąpienie prof. Szatur-
Jaworskiej, zaangażowanej do tworzenia polityki senioralnej Miasta. 

• K. Śmigielska poprosiła członków i ekspertów WRS o zadeklarowanie 
udziału w poszczególnych warsztatach tj.: 
- Wzmacnianie więzi społecznych, 
- Niezależność i aktywność, 
- Zwiększenie aktywności zawodowej, 
- Włączania starszych warszawianek i warszawiaków do obywatelskiego 
udziału w programowaniu rozwoju miasta. 

• w każdym  zespole warsztatowym będą dwie osoby wiodące, po zakończeniu 
pracy jedna z nich zbierze i uporządkuje materiał a druga przedstawi go 
zebranym; J. Kostynowicz uznał, że zespół ds. seminarium powinien, na 
bieżąco, monitorować składy zespołów warsztatowych, ponadto prosimy 
Biuro o pomoc w poszczególnych tematach, przekazywanie dodatkowych 
informacji, dotyczących sytuacji seniorów w dzielnicach.   
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Ad. 5 

Prowadząca posiedzenie K. Śmigielska poinformowała, że Prezydium 
zajmowało się następującymi sprawami: 

1. Omawiano przygotowania do uroczystej sesji Warszawskiej Rady Seniorów, 
związanej z ustanowieniem, przez Radę Warszawy, Dnia Warszawskiego 
Seniora. 

2. Opracowane zostały WIEŚCI i przekazane do redakcji Pokoleń. 

3. Trwały prace nad polityką senioralną. 

4. Prezydium dokonało oceny grantu „Samorządowy Instrument Wsparcia Rad 
Seniorów”, ocenę przekazano P. Kandybie. 

5. Dokonujemy podsumowania I Forum Środowisk Senioralnych, planujemy 
zorganizowanie spotkania z prelegentami. 

6. Uczestniczyliśmy w inauguracji roku akademickiego Uczelni im. Korczaka. 

7. Otrzymaliśmy zaproszenie na 15.11.b.r. na spotkanie z Zakładzie 
Emerytalno-Rentowym MSWiA, będące kontynuacją projektu „Świadomy 
Senior – Bezpieczny Senior”. WRS otrzymało 7 miejsc, prosimy chętnych o 
zgłoszenie do jutra, do J. Celińskiej. 

8. W dzielnicach Włochy i Praga-Południe sadzone są „Dęby Seniora”, 
prezydium oddelegowało W. Kożuchowskiego i K. Śmigielską. 

9. Przygotowanie V Seminarium w dniu 25.11.b.r. 

10.Prosimy dzielnice o przesyłanie ankiet dotyczących działalności rad 
dzielnicowych. 

Kolejno Teresa Bojanowicz  przedstawiła krótką informację o uroczystej sesji 
IV Kadencji Obywatelskiego Parlamentu Seniorów: 

• Sesja odbyła się w Sali Plenarnej Sejmu RP, 

• Przedstawicielami WRS byli: Bożena Borys, Jerzy Mądry, Marek 
Chodaczyński, Bożena Laskowska, Bożena Skudlarska, Wojciech 
Kożuchowski, Krystyna Śmigielska; T Bojanowicz podziękowała K. 
Śmigielskiej i B. Laskowskiej za pracę w sekretariacie, w dniu Sesji, 

• Z oficjalnymi przemówieniami wystąpili: dotychczasowa przewodnicząca 
Krystyna Lewkowicz, Marszałek Elżbieta Witek, minister Marlena Maciąg, 
minister Adam Niedzielski, posłanka Joanna Borowiak, 

• Obecnych było 360 delegatów, 
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• K. Lewkowicz przedstawiła sprawozdanie z trzyletniej kadencji, 

• Wybrano 7-osobowe Prezydium, 

• Przyjęta została deklaracja programowa. 

M. Chodaczyński stwierdził, że na sesji, w czasie wyborów prezydium, wystąpił 
problem z głosowaniem, wielu delegatów niewłaściwie oddawało swoje głosy, 
ponieważ nie było informacji o sposobie głosowania. Dodał, że zaistniały 
wątpliwości co do formalno-prawnego umocowania Stowarzyszenia, w jakie 
przekształciła się Fundacja na rzecz OPS. 

T. Bojanowicz wyjaśniła, że OPS powstał jako oddolny ruch społeczny, jednak 
jego funkcjonowanie musiało być w jakiś sposób finansowane i dlatego 
początkowo powstała fundacja a kolejno utworzono stowarzyszenie rejestrowe. 
Delegaci, którzy obecnie podnoszą i zgłaszają wątpliwości, głosowali nad 
utworzeniem stowarzyszenia i przyjęciem jego statutu, z którego wynika, że 
członkami stowarzyszenia są wyłącznie delegaci a jego prezydium jest tożsame 
z prezydium OPS. 

Na tym posiedzenie zakończono i K. Śmigielska zamknęła obrady. 

Protokół sporządziła:                                         Wiceprzewodnicząca WRS 

Joanna Celińska                                                       Krystyna Śmigielska 
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